
طباطبایی: 
صدرنشینی 

استقلال جرقه 
نیست

 هــادی طباطبایــی گلــر ســابق 
اســتقلال در مــورد رونــد صعــودی 
ایــن تیــم و حضــور در صــدر جــدول 
ــا وجــود اینکــه شــاید  ــر ب لیــگ برت
ابتــدای فصــل کمتــر کســی فکــر 
می کــرد آبی هــا بیــن مدعیــان 
ر بگیرنــد، گفــت: »جــواد  قــرا
نکونــام جــزو مربیــان صاحــب 
ســبک اســت. او در دوران بــازی 
خــودش چــه در لالیــگا و چــه در 
تیــم ملــی، بــا مربیانــی کار کــرده 
کــه ورژن خوبــی از نظــر تاکتیکــی 
و مدیریــت تیــم داشــتند. قالــب 
فکــری خــودش هــم در فوتبــال 
کــه  ســت  ا شــکل  همیــن  بــه 
ــر اســاس  دوســت دارد کارش را ب
نظــم تیمــی و تاکتیکــی انجــام 
بدهــد. علیرغــم تمــام مشــکلات 
موجــود، نکونــام بــا نــگاه مثبتی که 
داشــته، توانســته از ظرفیت هــای 
تیمــش بــه خوبــی اســتفاده کنــد. 
در واقــع در کنــار اتفاقــات ریــز و 
درشــتی کــه بــرای اســتقلال افتــاد، 
ســرمربی تیــم توانســت تفکــرات 
تاکتیکــی خــودش را ســریعاً بــه 
بازیکنــان انتقــال بدهــد. یعنــی 
الان بازیکنــان بــا ســرمربی و 
کادرفنــی بــه هماهنگــی خیلــی 
خوبــی رســیده اند.« دروازه بــان 
اســبق اســتقلال در مــورد اینکــه 
تصــور بســیاری بــر این بود امســال 
فوتبالــی ماننــد فــولاد در فصــول 
گذشــته را شــاهد هســتند امــا 
اکنــون تیــم نکونــام بــا شــیوه ای 
دیگــر و هجومــی بــازی می کنــد، 
گفــت: »اســتقلال بــه خــودی 
خــود خصوصیاتــی دارد. چــون 
ایــن تیــم طرفــداران زیــادی در 
سراســر کشــور دارد، همیشــه این 
انتظــار مــی رود کــه فوتبالــی رو بــه 
جلــو و هجومــی را ارائــه بدهــد. 
نکونــام از ایــن ظرفیــت خیلــی 
خــوب اســتفاده کــرد. او بــا تمــام 
مشــکلاتی کــه ســر راهــش بــود، 
تمــام انــرژی خــودش را روی ایــن 
تیــم گذاشــت تــا بتوانــد نتیجــه 
بگیــرد کــه ایــن اتفــاق افتــاده 
اســت.« طباطبایی در مورد اینکه 
برخــی معتقدنــد صدرنشــینی 
اســتقلال یــک جرقــه اســت و 
ممکــن اســت در هفته هــای آینده 
ایــن جایــگاه را از دســت بدهــد، 
گفــت: نــه، صدرنشــینی اســتقلال 
جرقــه نیســت. در مــورد تیمــی 
صحبــت نمی کنیــم کــه هیــچ وقت 
صــدر جــدول را ندیــده و حــالا بــر 
اثــر یــک حادثــه بــه ایــن جایــگاه 

رســیده اســت.«
 

منوچهری: استقلال 
اروپایی بازی می کند

امیــن منوچهــری بازیکــن ســابق 
اســتقلال در خصــوص عملکــرد 
ایــن تیــم گفــت: »اســتقلال بــا 
اینکــه در لیــگ امســال شــروع 
نســت  مــا توا خوبــی نداشــت ا
عملکــرد موفقــی داشــته باشــد 
و حــالا صدرنشــین لیــگ باشــد. 
کمتــر کســی فکــر می کرد اســتقلال 
بــا کوهــی از مشــکلات بــه آرامــش 
فنــی  در  کا بــه  تجر مــا  ا برســد 
یکدســت بــودن تیــم و حمایــت 
هــواداران باعــث شــد تــا هفتــه 
ز آن  یازدهــم صدرنشــینی را ا
خــود کنــد. اســتقلال بــه ســبک 
اروپایــی بــازی می کنــد. کادر فنــی 
عملکــردی حرفــه ای دارد و نکونــام 
شرایطی را در تیم بوجود آورده که 
ذهــن بازیکنــان فقــط بــه بــرد فکــر 
می کنــد و همیــن موضــوع باعــث 
شــده تــا اســتقلال نتایــج خوبــی 
کســب کنــد.« کارشــناس فوتبــال 
در پاســخ بــه ایــن پرســش کــه نبــود 
مرادمنــد باعــث شــده نظــم دفاعــی 
اســتقلال بهــم بریــزد گفــت: »بــه 
اعتقــاد مــن نکونــام یــک کار بــزرگ 
انجام داده و تیم را یکدست کرده 
اســت. اســتقلال به ســتاره وابسته 
نیســت و بازیکنــان ایــن تیــم بــا 

تمــام تــوان بــازی می کننــد.«

 zمصاحبه

عزیزبک آمانوف

در اوج

از وقتی آمانوف از استقلال رفته پی درپی خبرهای گلزنی و موقعیت سازی 
ایــن بازیکــن بــه گــوش اســتقلالی ها می رســد تــا بیــش از پیــش بابــت 

جدایــی اش غمگیــن شــوند.
 آمانــوف از وقتــی اســتقلال را تــرک کــرده در تیم نســف قارشــی ازبکســتان 
11 بــازی انجــام داده کــه 6 گل بــه ثمــر رســاند و 4 پاس گل هم داده اســت. 

آمانــوف ایــن روزها در اوج قــرار دارد.

محمدحسین مرادمند

خیز برای دربی

در روزهــای اخیــر رونــد بهبــودی محمدحســین مرادمنــد پیشــرفت 
بســیاری داشــته و ایــن بازیکــن دربــاره شــرایط تــازه خــود بــا جــواد نکونــام 
نیــز صحبت هایــی انجــام داده کــه منجــر بــه دلگرمی آقای ســرمربی شــده 
اســت. در صحبتــی کــه شــده مرادمنــد بــه نکونام گفته شــاید رونــد درمان 
آن قــدر خــوب پیش رود که دســت کم ســرمربی اســتقلال بتوانــد نامش را 

در لیســت قــرار دهــد.

روزبه چشمی

همچنان مدافع

در حالــی کــه امیــر قلعه نویی قصــد دارد در جــام ملت ها از روزبــه به عنوان 
هافبــک دفاعــی اســتفاده کند به دلیل مشــکلاتی کــه به وجود آمــده جواد 
نکونــام ناچــار اســت همچنــان از روزبــه در خط دفــاع بازی بگیــرد. درواقع 
چشــمی بایــد در ماه هــای آتــی ذهــن خــودش را هــم آمــاده بــازی در دفــاع 
میانــی کنــد و هم در خط میانی. البته شــاید بازگشــت زودهنــگام مرادمند 

بــه او یاری رســاند.

از کمپ آبی
استقلال 10
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چه شد بعد از سال ها به تمرین 
استقلال رفتید آقای حجازی؟

همان طور که می دانید من در شهر آنالیای 
ترکیه زندگی می کنم. چند روزی است که 
برای دیدار با خانواده به ایران آمدم و در 
همین حین آقا جواد که در دوران جوانی 
مقابل هم بازی کرده بودیم تماس گرفتند 
و گفتند بیا سر تمرین و من هم با کمال 
میل قبول کردم چون علاوه بر آقا جواد که 
در این سال ها دورادور با ایشان در ارتباط 
بودم دوستان خوبی مانند بهزاد غلامپور، 
محمد نوازی و کیانوش رحمتی در کادر 
فنی دارم. به هر حال این دعوت را قبول 
کردم تا دیداری تازه کنم اما رفتم کمپ 
ناصر حجازی و وقتی امکانات را دیدم 

واقعاً اشکم درآمد.
اما گفته شده که امکانات خوبی در 

کمپ وجود دارد.
همه چیز در ابتدایی ترین شکل ممکن 
است. رستوران تعبیه شده اما با حداقل 
امکانات. رختکن با حداقل امکانات، 

کاملاً ابتدایی و کثیف.
 شما حتی نمی توانی براحتی به سرویس 
بهداشتی مراجعه کنی چون بسیار کثیف 
است! وقتی شرایط را دیدم حقیقتاً 
غصه خوردم. آخر این چه وضعی است؟ 
استقلال باشگاه بزرگی است و رسیدگی 
به این مسائل اصلاً کار شاقی نیست که 
از عهده کسی برنیاید. چرا بازیکنان باید 
در چنین محیطی تمرین کنند؟ به خدا 
زشت است. در استقلال بازیکنان و 
مربیان خارجی حضور دارند. ممکن است 
حتی میهمانان خارجی به کمپ مراجعه 
کنند اما اصلاً هیچ رسیدگی من ندیدم و 
اوضاع بسیار وخیم بود. انگار همه چیز را 
رها کرده اند تا یک محیط سرد و بی روح به 
وجود بیاید. وقتی پایم را به کمپ گذاشتم 

خیلی ناراحت شدم.

شاید این مشکل که شما می گویید 
در فوتبال ایران اپیدمی باشد.

به هر حال من سال ها در فوتبال ایران 
بودم و به جز یکی، دو باشگاه که به 
کارخانه وصل هستند، دیگر باشگاه ها 
امکانات آن چنانی ندارند. شما وقتی 
این شرایط را با باشگاه های بزرگ فوتبال 
آسیا و همین خاورمیانه)عربستان، قطر 
و امارات( مقایسه می کنید واقعاً می بینید 
که چقدر از سطح اول فوتبال دنیا فاصله 
گرفته ایم. من در یک شهر کوچک ترکیه 
زندگی می کنم به نام آنالیا که یک تیم 
فوتبال دارد. این تیم یک ورزشگاه 15 هزار 
نفری دارد که از لحاظ کیفی این ورزشگاه 
امکانات و طراحی بسیار بهتری نسبت به 
بسیاری از ورزشگاه های ما دارد. عملاً در 
این سال ها یک ورزشگاه مدرن و درجه 
یک در فوتبال ایران ساخته نشده و هر 
ورزشگاهی را هم که ساختند وسط بیابان 
و خارج از شهر بوده که این برای تماشاگر 
جذابیت ایجاد نمی کند. این همه هزینه 
شده برای ساخت فلان ورزشگاه. سؤال 
من این است که چرا ورزشگاه ها وسط 
شهر نیست؟ در ترکیه کلی تیم فوتبال 
داریم. بشیکتاش را مثال بزنم. ورزشگاه 
این تیم وسط شهر است. وقتی وسط 
شهر باشد تماشاگران با رغبت بیشتری 
به ورزشگاه می آیند. خیلی از کشورهای 
صاحب سبک در فوتبال دنیا همین 
طوری هستند و نمی دانم چرا هر وقت 
پای ساخت ورزشگاه در ایران وسط 
می آید یاد اطراف شهر ها می افتند و 
به دنبال ساخت ورزشگاه در وسط شهر 
نمی روند. خیلی راحت می شود با تعبیه 
پارکینگ ورزشگاه های بزرگ را در وسط 

شهر ساخت.
با توجه به این شرایطی که شما 
می گویید انگار رفتن به تمرین 
استقلال چندان هم برای شما 

خوشایند نشده!
از اینکه آقا جواد، همکارانش و بازیکنان 
استقلال را دیدم خیلی خوشحالم. 

اینجا خانه من است و کسی که کمترین 
عرقی نسبت به خانه خودش داشته 
باشد نمی تواند در مقابل مشکلات 
ساکت باشد. اینها درد فوتبال و ورزش ما 
است که من به آن اشاره کردم. یک روز 
کنار تیم بودم، کلی گقتیم و خندیدیم 
و تجدید خاطره کردیم اما نمی توانم 
از کنار مشکلاتی که وجود داشت به 
سادگی بگذرم. باور کنید کمپ به دلیل 
مشکلاتی که دارد برای من غمگین بود. 
کثیفی و درب و داغانی امکانات واقعاً 
آزارم داد و اشکم را درآورد. استقلال یک 
باشگاه بزرگ است که بازیکن به تیم 
ملی می دهد. باید امکانات بسیار خوب 
و حرفه ای در اختیار چنین تیمی باشد. من 
نمی گویم کاری نشده، حرف من این است 
که چرا اینقدر ابتدایی و حداقلی؟ چرا 
امکاناتی را که ساخته اند لااقل از لحاظ 
بهداشتی بخوبی حفظ نمی کنند تا باعث 

آبروریزی نشود؟ واقعاً توی ذوق می زد.
با توجه کمبود هایی که در بخش 

سخت افزار فوتبال ایران به آن 
اشاره دارید آیا از بعد فنی می توانیم 

بگوییم که فوتبال ما از دیگر 
کشورهای آسیایی چیزی کم ندارد؟

همه چیز به هم مانند زنجیر متصل 
است و شما نمی توانی از فوتبالی که 
امکانات حداقلی دارد و از استانداردها 
فاصله گرفته توقع قهرمانی در جام 
ملت های آسیا را داشته باشی. الان همه 
فکر می کنند تیم ملی باید برود در جام 
ملت ها همه تیم های آسیایی را شکست 
دهد و قهرمان شود. این هدفگذاری 
خوب است اما آیا شدنی است؟ شما 
وقتی امکاناتت مثل ژاپن که برای 30 
سال آینده اش برنامه ریزی کرده، نیست، 
آیا می توانی توقع برد و قهرمانی داشته 
باشی؟ قطعاً سخت می شود. فوتبال ما با 
این امکانات در حد قهرمانی آسیا نیست و 
اگر هم روزی قهرمان شود، اتفاقی است 
و نه از روی برنامه ریزی و انجام یک کار 
زیرساختی. حرف من این است که باید 

سخت افزار مان را هم به اندازه استعداد 
بازیکنان مان بالا ببریم. به خدا ایرانی 
سراسر استعداد و نبوغ و خودباوری 
است. من تفاوت های مردم ایران را با 
دیگر مردم دنیا بخوبی حس می کنم. ما 
واقعاً چیز دیگری هستیم که اگر امکانات 
حرفه ای در اختیارمان باشد کارهای بسیار 
بزرگ تری انجام می  دهیم. از استقلال 
گرفته که تیم محبوب من است تا دیگر 
تیم های بزرگ و کوچک باید حرفه ای 
شوند و شما شک نکنید اگر اینطور باشد، 

فوتبال ما خیلی رشد می کند.
چه پیشنهادی برای بهبود اوضاع 

دارید؟ چه باید کرد؟
ه زیاد است. چیزی که به نظر  را
من می رسد این است که مثلاً در 
همین باشگاه بزرگ استقلال یا دیگر 
باشگاه های پرهوادار بازیکنی که 20 
میلیارد دستمزد می گیرد، موظف باشد 
2 میلیارد از قراردادش را به تیم های پایه 
بدهد. خرج آکادمی ها شود و یا با آن 
پول  سخت افزار یک باشگاه را تقویت 
کنند. این یک پیشنهاد ابتدایی است 
اما می شود در عمل آن را انجام داد. 
چرا باید هر سال پول های آن چنانی 
هزینه بازیکنان کنیم اما توجهی به 
زیرساخت ها نداشته باشیم؟! با یک 
راهکار ساده می شود اوضاع را بهتر 
کرد. شما از پرداختی های این چنین کم 
کنید و به تیم های پایه بدهید و خرج 
زیرساخت کنید، آنگاه می بینید که 10 
سال دیگر چه تحولی در فوتبال ایران 

ایجاد می شود.
با این شرایط حتماً نباید از استقلال 

قهرمانی دوباره در آسیا را طلب 
کنیم؛ چیزی که هواداران این 

باشگاه سال ها است به آن اشاره 
دارند و به عنوان یک هدف بزرگ به 
آن می نگرند و دوست دارند ستاره 

سوم را روی سینه بچسبانند.
با توجه به اتفاقاتی که پیش از فصل برای 
استقلال رخ داد اگر این تیم قهرمان لیگ 

شود هم به نظر من شاهکار کرده، چه 
برسد به قهرمانی در آسیا. ابتدای فصل 
چند ستاره از تیم رفتند که جای شان 
بازیکنان همطرازی جذب نشد. اگر 
واقعاً تصمیم گیران باشگاه استقلال 
به دنبال موفقیت قطعی در این فصل 
بودند علاوه بر جذب بازیکنان جدید 
نباید اجازه می دادند ستاره ها از این تیم 
جدا شوند. این استقلال به نظر من تا 
الان روی رفاقت و همدلی خیلی خوب 
جلو رفته و فراتر از انتظارها بوده اما 
بی تعارف می گویم به جز روزبه چشمی 
و یکی دو نفر دیگر واقعاً من اسم بزرگی 
در این تیم نمی بینم. تا الان هم اگر 
نکونام توانسته با این بازیکنان خوب 
نتیجه بگیرد به خاطر کار تیمی و همت 
مربیان و بازیکنان بوده است. بخشی از 
این بازیکنان که الان در استقلال بازی 
نیمکت نشین  پیش  فصل  می کنند 
بودند. نمی خواهم ارزش کار آنها را زیر 
سؤال ببرم اما انصافاً نتیجه گرفتن با 
تیمی که بازیکنان آن چنانی ندارد دشوار 
است. استقلال باشگاهی  است که به 
اعتقاد من همیشه باید بازیکن بزرگ در 
اختیار داشته باشد. امیدوارم همان طور 
که با خود آقا جواد هم صحبت کردم، 
تیم در نیم فصل با جذب دو، سه بازیکن 

بخوبی تقویت شود.
و ماجرای اهدای پیراهن شماره 

یک چه بود؟
قا جواد و دیگر مسئولان  دست آ
هدای  ا با  که  نکند  درد  ه  باشگا
پیراهن شماره یک خواستند یاد و 
نام ناصرخان، پدرم را که سال های 
طولانی برای استقلال زحمت کشیده 
زنده نگه دارند. واقعاً کار جالبی انجام 
شد. سنگ تمام گذاشتند و از تک تک 
کسانی که چنین برنامه ای را طراحی 
کردند تشکر می کنم. برای بازیکنان 
استقلال هم آرزوی موفقیت دارم و 
امیدوارم با وجود مشکلاتی که هست 

بتوانند قهرمان شوند.

آتیلا حجازی: می  خواستند قهرمان شویم، جلوی رفتن ستاره ها را می گرفتند

امکانات کمپ حجازی اشک من را درآورد

همه چیز در 
ابتدایی ترین شکل 
ممکن است. شما 
حتی نمی توانی 
براحتی به سرویس 
بهداشتی مراجعه 
کنی چون بسیار 
کثیف است! وقتی 
شرایط را دیدم 
 حقیقتاً 
غصه خوردم

حضــور آتیــلا حجــازی در تمریــن اســتقلال و اهــدای پیراهــن شــماره یــک اســتقلال بــه او از طرف جواد نکونام که به رســم یادآوری نام ناصر حجازی اســطوره فقید این باشــگاه انجام شــد، مهم ترین خبری بــود که از تمرین 
روز پنجشــنبه اســتقلال منتشــر شــد. حجــازی کــه خــود هــم به عنــوان بازیکــن و مربــی در اســتقلال فعالیــت کــرده و به نوعــی وارث یکــی از مهم ترین چهره های تاریخ باشــگاه اســتقلال و فوتبال ایران محســوب می شــود، 

دربــاره حضــور در تمریــن اســتقلال با ایران ورزشــی گفت و گــو می کند.

حمیدرضا عرب
روزنامه نگار

روی چه حساب و کتابی تیم ملی باید قهرمان آسیا شود؟

ورزشگاه ها را در بیابان های بیرون شهر نسازید

نکونام پیراهن شماره یک را به یاد پدرم به من هدیه داد


